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دیـدگــاه
فاجعه سازی پوپولیستی و مذاکرات برجام

ادامه از صفحه یک / در آنجا نظرات کاملا گفته شد و اتفاقا 
یکی از دغدغه هایی که مطرح شد، این بود که حق شرط های قوی 
بگذاریم تا منافع کشور تامین شود. بدین ترتیب حق شرط ها یا حق 
تحفظ  های قوی را گنجاندیم. در نهایت این شائبه مطرح شد که در 
ماده 6 این کنوانسیون به گونه ای ابهام آمیز مطرح شده که ممکن 
است شرط  پذیر نباشد و یک حق شرط دیگر مبنی بر اینکه اگر ماده 
6 کنوانسیون مانع از تامین حقوق ایران شود یا به عبارتی مانع از 
شرط گذاری شود، دولت موظف است که روند پیوستن به کنوانسیون 
یا ارتباط با اف ای تی اف را اصلا قطع کند، اضافه کردیم. یعنی به 
عبارتی حق شرط  هایی که کاملا منافع ملی در آن دیده و گنجانده 
شد و جالب اینکه به صورت اجمالی بستر حق شرط ها را توافق کردیم 
اما بلافاصله روز بعد که در جلسه علنی به رای گذاشته شد، یکی از 
این جریانات در مجلس، طرفداران خود را درب مجلس جمع کرد و 
همان عزیزانی که با حق شرط ها موافقت کردند و عین جمله ای که 
حق شرط آخر را »حق شرط انقلابی«مطرح می کردند و به همین 
دلیل هم آن را پذیرفتند ولی پلاکارد به دست شعار می دادند! خطاب 
به یکی از آنها گفتم که شما خودتان توافق کردید، این شعارها را 
به چه دلیل مطرح می کنید؟ و با این پاسخ که »در بیرون یکسری 
جریانات ازما توقع دارند«، مواجه شدم که همانا پوپولیستی کردن 
تصمیم گیری است. از این رو معتقدم موضوع گزارش سازمان برنامه 
هم یک کار پوپولیستی است که الان صورت می گیرد و با واقعیات 
همخوان نیست، توان چانه زنی کشور را تضعیف می کند و اتفاقا 
اگر برجام احیا شود، به هیچ وجه قابل مقایسه با پذیرش قطعنامه 
صلح نیست. قطعنامه در شرایطی پذیرفته شد که عملا سراشیبی 
در جبهه های جنگ برای ایران شروع شده بود و تنگناهای مختلف 
بودجه ای و انزوای شدید شکل گرفته بود ولی ایران اکنون در 
شرایطی است که به رغم اینکه بار اصلی این تحریم بر دوش ملت 
است ولی به هیچ وجه این به معنای نوشیدن جام زهر نیست. دولت 
وارد مذاکرات احیای برجام خواهد شد ولی مقدمه چینی که  برای 
این کار صورت می گیرد، مقدمه چینی پوپولیستی است که برخی 
جریانات سعی می کنند به دولت تحمیل کنند. آقای رئیسی باید 
با یک دقت دولت مدارانه مواظب باشد که این امر منجر به تضعیف 
توان چانه زنی تیم مذاکره کننده ایران نشود. همان طوری که برجام 
توافق بر سر حد مقدور بود، احیای برجام هم توافق بر سر حد المقدور 
هست. ایران ابزارهای قوی دارد که حتی اروپایی ها سعی می کنند آن 
را کند کنند و به حساب نیاورند ولی می توان از این ابزارها استفاده 
کرد. در شرایطی که حتی جریانات مخالف دولت هم سعی کردند به 
گونه ای سکوت توأم با همراهی را داشته باشند که اگر دولت وارد فاز 
دیپلماسی شد از دولت حمایت کنند؛ در این شرایط گزارش سازمان 
برنامه نشان دهنده یک شکاف در دولت هست که می تواند موضع 
سیاست خارجی کشور را تضعیف کند. سیاست خارجی و احیای 
دیپلماسی نیازمند یک دیپلماسی توام با کیاست است نه دیپلماسی 

که تحت فشار پوپولیست باشد.

یادداشت گـــزارش
روابط تهران و ریاض می تواند پایدار بماند؟

از ابتدای پیروزی انقلاب اسلامی تاکنون، روابط ایران و عربستان 
فرازونشیب های متفاوتی داشته و دوره های مختلفی از قطعی روابط 
سیاسی، تنش و بحران در روابط گرفته تا تنش زدایی و ازسرگیری 
روابط را تجربه کرده اند. واقعیت این است که بازگشایی سفارت ها یا 
کنسولگری ها، سطحی ترین لایه روابط دو کشور است و روابط ایران و 
عربستان از منابع و فاکتورهای دیگری متأثر است که اگر به آن توجه 
نشود، بازگشایی سفارتخانه ها و کنسولگری ها دوامی نخواهد داشت. 
عوامل یاد شده به منابع اختلافی چون جنگ یمن و موضوع هسته ای 
ایران و به تبع آن روابط ایران با غرب به مثابه دو منبع اصلی و نیز 
اعتراضات سرکوب  شده در بحرین، رقابت در عراق، بحران سوریه و 
رقابت در لبنان بستگی دارد. درواقع منابع یاد شده است که روابط ایران 
و عربستان را شکل می دهد و اگر این منابع اختلاف به صورت واقعی 
حل وفصل شود، می توان گفت که احتمال پایداری و تداوم در روابط 
ایران و عربستان پس از عادی سازی روابط افزایش می یابد در غیر این 
صورت باید انتظار تنش دوباره در روابط و قطعی دگرباره در روابط دو 
کشور را شاهد بود. عربستان سعودی، تهران را حامی اصلی انصارا... یمن 
می داند و مدعی است که حمایت های تهران مانع تمایل انصارا... برای 
پایان دادن به جنگ شده است. عربستان جنگ موجود در یمن را تهدید 
علیه امنیت ملی خود می داند و خواهان پایان یافتن جنگ به شیوه ای 
است که هر یک از گرو ه های یمنی در جایگاهی باشند که پیش از شروع 
بحران یمن در آن جایگاه قرار داشتند. از طرفی کاملًا روشن است که 
جنبش انصارا... یمن برخلاف تصور مقامات سعودی کاملًا تحت کنترل 
و نفوذ تهران قرار ندارند و بسیار بعید است که بخواهند به شرایط سال 
2011 بدون کسب امتیازات مناسب برگردند. لذا تا زمانی که این منبع 
جدی اختلاف بین تهران و ریاض پابرجا بماند نباید انتظار حاکم شدن 
صلح بر روابط دو کشور در گفت وگوهای بغداد را داشت. در کنار بحران 
یمن، عربستان سعودی از مخالفان برنامه هسته ای ایران است و در 
زمان ریاست جمهوری ترامپ حامی سیاست فشار حداکثری آمریکا 
علیه ایران بود. لازم به ذکر است که هرگاه برنامه هسته ای ایران سبب 
افزایش تنش بین ایران و غرب شده همزمان روابط تهران – ریاض نیز 
دچار تنش شده و عربستان سعودی در کنار کشورهای غربی و علیه 
ایران قرار گرفته است. این بدان معنی است که اگر گفت وگوهای 
احیای برجام به نتیجه منجر نشود و به این خاطر سطح تنش بین ایران 
و غرب افزایش پیدا کند، نباید تصور کرد که عربستان بی طرف باقی 
خواهد ماند. واقعیت این است که عربستان فشارهای غرب علیه ایران را 
یکی از ابزارهای اصلی مخالفت با برنامه هسته ای ایران می داند و تداوم 
فشارهای غرب علیه ایران را به روابط با تهران ترجیح می دهد. لذا باید 
گفت برنامه هسته ای ایران که کم وکیف روابط ایران و غرب را شکل 
می دهد یک منبع مهم و تأثیرگذار بر روابط ایران و عربستان است. 
دو موضوع جنگ یمن و برنامه هسته ای ایران دو عامل یا منبع مهم و 
جدید هستند که شرایط حال و دورنمای آینده روابط ایران و عربستان 
را تعیین می کنند. حل نشدن این دو موضوع روابط ایران و عربستان را 
در بهترین حالت در وضعیت صلح سرد و شکننده قرار می دهد. لازمه 
رسیدن به صلح در روابط ایران و عربستان رسیدن دو کشور به تفاهم بر 
سر جنگ یمن و برنامه هسته ای ایران است و برای اینکه صلح احتمالی 
در روابط دو کشور از غلظت بیشتری برخوردار باشد باید رقابت های 
موجود بین دو کشور در جاهای مختلف مدیریت و کنترل شود. در 
غیر این صورت روابطی سرد و شکننده حاصل خواهد شد که همواره 

پتانسیل قطع روابط و شدت پیدا کردن تنش را دارد.

بازار با توئیت بازی کنترل نمی شود 
آشفتگی در تیم اقتصادی دولت!

آرمان ملی- امید کاجیان: انتخــاب چهـــره های اقتصادی 
رئیس جمهور از همان ابتدا برای بسیاری عجیب و از دید خیلی ها 
معنای واقعی از تناقض ها و اختلافات و ناموزونی بود. ناموزونی هایی که 
امروز خود را در شکل تصمیم گیری ها و اظهارنظرهایشان به نمایش 
گذاشته است. شاید یکی از جدی ترین و اولین شگفتی هایی که ریشه 
در این سردرگمی در جهت دهی تصمیمات اقتصادی داشت، انتخاب 
محسن رضایی در سه نقش معاون اقتصادی رئیس جمهور، دبیر 
شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا و دبیر ستاد اقتصادی 
دولت  بود. این انتخاب همانا و این سوال که بدین ترتیب تکلیف محمد 
مخبر معاون اول و دردانه رئیسی چه خواهد بود نیز همان. برخی در 
رسانه ها به نوعی می گفتند که دو پادشاه در یک اقلیم نگنجند و مخبر 
و رضایی در ادامه راه به مشکل برمی خورند و احتمالا رقابت بر سر 
جایگاه و اینکه چه کسی بیشتر از آن دیگری است مخبر را به حاشیه  
ببرد، در همین جا بحث دوگانگی در تیم اقتصادی دولت مطرح شد. 
موضوع اختلافات این دو تا  جایی پیش رفت که سید محمد حسینی 
معاون پارلمانی رئیس جمهور مجبور به واکنش نسبت به آن شد و البته 
که پاسخ قابل تاملی نیز به آن داد. وی در ردای دفاع از هر دو و اینکه 
اختلافی وجود ندارد، گفت: »اختلاف مبنایی و اساسی بین اعضای 
تیم اقتصادی دولت وجود ندارد.« این یعنی اینکه اصل اختلاف را رد 
نکرد)!( و اعلام داشت: »کلام رئیس جمهور فصل الخطاب است و اگر 
جایی اشکال وجود داشته باشد همه از رئیس جمهور تبعیت خواهند 
کرد.« در میانه بحث راجع به دوگانگی اقتصادی و سازش یا عدم 
سازش میان رضایی و مخبر بود که رئیسی، فرهاد رهبر یکی دیگر از 
مدیران دوران احمدی نژاد را به سمت دستیار اقتصادی رئیس جمهور 
منصوب کرد. البته که انتصاب وی به این سمت می  تواند بازهم عرصه 
سیاسی و موقعیتی را بر مخبر تنگ تر هم بکند و بر محسن رضایی نیز 
همین طور. انتخاب سه نفر با سه دیدگاه متفاوت که هر سه نیز برای 
خود وزن قابل توجهی قائل هستند، نشان می داد که مسیر، مسیر 
مدونی در عرصه اقتصاد نیست. در این میان یادگاری نوشتن روی 
دیوار میرکاظمی رئیس سازمان برنامه و بودجه نیز برای خیلی ها 
عجیب آمد؛ کسی که در زمان وزارتش در زمان دولت های نهم و دهم 
دو بار استیضاح و حالا به عنوان رئیس سازمان برنامه و بودجه انتخاب 
شد. از کسانی مانند وزیر رفاه هم بگذریم که با ایده هایی مانند »با یک 
میلیون تومان هم می شود کار تولیدی کرد.« پای به عرصه گذاشته و 
البته که ناگفته نماند برجام را هم برای بردگی نسل های بعد می داند. 
معرفی دیرهنگام رئیس کل بانک مرکزی نیز دلیل دیگری بر این 
وضعیت در دولت است؛ تا اینکه به احسان خاندوزی می رسیم کسی 
که علاوه بر برجام،  گویا مخالف با FATF  هم هست و البته که با چنین 

نگاهی وزیر اقتصاد هم شد.
 سردرگمی در بازار بورس

رئیسی در زمــان حضــور در سازمان بــورس وعده های زیادی 
برای حمایت از بورس و صندوق تثبیت آن و همچنین افرادی که در 
یک سال اخیر در این بازار ضررهای مالی دیدند، ارائه داد. دولت از این 
گفت که می خواهد از بازار سرمایه حمایت کند، این درحالی است که 
از سویی دیگر آنچه که وزیر اقتصاد همین دولت می گوید، در مقابل با 
این نظر و یا لااقل با وعده های حمایتی از بورس، زمین تا آسمان فرق 
می کند. خاندوزی که از قرار به جمع همان مسئولان توئیت بازی که 
با توئیت های وقت و بی وقتشان باعث تغییرات بعضا آسیب زننده در 
بازارهای سرمایه می شوند، پیوسته با برخی موضع گیری هایش تشتت 
در تیم اقتصادی را یادآور  می شود؛ مثل زمانی که غیرمستقیم  از این 
می گوید که می خواهیم از بازار بورس برداشت کنیم و می نویسد: 
»حکم قانون را می دانیم، اما غیر از آثار تورمی، حتی از منظر عدالت 
هم، استفاده از منابع سازمان بورس یا خود شرکت ها، حتما ترجیح 
دارد بر برداشت از ذخیره کل ملت ایران )صندوق توسعه ملی( آن هم 
در شرایط تحریم.« قطعا که این اظهارات با وعده های حمایتی از بورس 

فرق دارد و بازارهای مالی به این گونه اظهار نظرها حساس هستند.  
 از متمم بودجه تا خودرو و فولاد 

نمونه بارز عــدم هماهنگی و تصمیم گیری در سروسامان دادن 
به مسائل اقتصــادی را همچنین می توان در ماجرای متمم بودجه 
دید، درحالی که ابراهیم رئیسی 2۴ مرداد در جلسه ستاد هماهنگی 
اقتصادی دستور ارسال اصلاحیه و متمم بودجه را داده بود. رئیس 
سازمان برنامه و بودجه ۸ شهریور عنوان کرد که دولت فعلا تصمیمی 
برای ارائه متمم به مجلس نگرفته و سعی بر اجرای همین بودجه دارد. 
همان موقع بسیاری با شگفتی از این اختلاف نظر دو هفته ای در درون 
دولت به این عدم انسجام در بدنه تصمیم گیر اقتصادی این تیم پی 
بردند.  در مورد ناهماهنگی های اقتصادی دیگر در تیم دولت بد نیست 
مروری به گفته های جواد نصر اصفهانی، کارشناس بازارهای مالی نیز 
داشته باشیم که یک بار اظهار داشت: متأسفانه در چند ماه گذشته، 
هماهنگی اقتصادی در امورات مختلف در بدنه دولت دیده نشده است. 
به عنوان نمونه در موضوع واردات خودرو شاهد اظهار نظرات متفاوتی 
بودیم. این درحالی است که سهم مهمی از بازار سرمایه ایران را صنایع 
خودروساز و قطعه سازان تشکیل داده اند و این اظهارات بازار را ملتهب، 
سهامداران را نگران و فضا را برای سفته بازی فراهم می کند. صنایع 
مرتبط با سیمان و فولاد نیز در ماه های اخیر با اظهارنظرات متناقض 
نمایندگان مجلس و وزیر صمت، با آسیب های جدی مواجه شدند. 
اینکه دولت در بدنه خود هماهنگی اقتصادی داشته باشد به کارآمدی 
بازار سرمایه کمک زیادی کرده و آن را با ثبات می کند. آقای رئیسی در 
آخرین مصاحبه تلویزیونی خود به مردم قول دادند تصمیمات شبانه 
نداشته باشند، اما اظهار نظرات شبانه بسیار زیاد اتفاق افتاده است که 

از جمله آن می توان به مجوز واردات خودرو اشاره کرد.
 معنای فرار سرمایه ها به ترکیه

فضای نا امن سرمایه گذاری در کشور و رها شدن آن به حال خود 
نشان می دهد که لااقل تا به امروز کسی در این تیم چند پاره اقتصادی 
به فکر راه حل نیست و فعلا کسانی مثل خاندوزی هم به توئیت زدن 
مشغولند و در عوض این، سرمایه های کشور در حد صدها میلیون دلار 
به صورت ماهانه در خرید ملک در ترکیه خرج می شود. آمار و ارقام 
مرتبط با خرید خانه توسط ایرانی ها در بازار املاک ترکیه درحالی 
منتشر می شود که ایران با این سرمایه گذاری ها در واقعیت، اقتصاد 
ترکیه را از رکود نجات داده است. کسب عنوان اول رتبه خرید خانه 
در ترکیه درحالی همواره به ایرانیان می رسد که چندی پیش بابک 
دین پرست معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منطقه ای وزارت 
کشور از شکست مصوبه صدور مجوز اقامت پنج ساله برای خارجی ها در 
ازای سرمایه گذاری یا سپرده گذاری بلندمدت 2۵0 هزار دلاری، گفته 
بود و اینکه حتی از آن سال تا امروز یک نفر هم برای سرمایه گذاری در 
ایران داوطلب نشده است. در چنین آشفته بازاری اما دولت رئیسی با 
یک تیم شلوغ اقتصادی، ناهماهنگ و حضور کسانی که شرح وظایف 
بعضا مبهمی دارند،  تحت عناوینی مانند دستیار اقتصادی و معاون 
اقتصادی رئیس جمهور و یا اینکه جایگاه حقیقی و حقوقی برخی افراد 
دقیقا مشخص نیست پای به عرصه گذاشته و در همین مدت اندک ساز 
ناکوک تیم اقتصادی وی نیز بر همگان عیان گشته. بخشی از این بدنه 
اظهاراتی را مطرح می کند که توسط بخش دیگر آن نفی می شود و البته 
که همین اظهارات غیرمسئولانه و متناقض مختلف از سوی مسئولانی 
که فقط حرف می زنند، زندگی های بسیاری را تحت الشعاع قرار می دهد.

فاطمه نکولعل آزاد 
تحلیلگر مسائل بین الملل

 یکی از شعارهــایی که رئــیسی در رقابت های 
انتخابات ریاست جمهوری مطرح کرد بازگشت سرمایه 
اجتماعی و اعتماد اجتماعی بود. آیا دولت سیزدهم 
در مسیری حرکت کرده که سبب افزایش اعتماد 

اجتماعی مردم شود؟
کاهش اعتماد اجتماعی در کشور به بخش هایی از جامعه 
ارتباط پیدا می کند و به همین دلیل باید بخش هایی که 
اعتماد خود را از دست داده اند را مورد بررسی قرار داد. 
به عنوان مثال  اگر دولت رئیسی معتقد است که عملکرد 
دولت گذشته اعتماد بخشی از جامعه را کاهش داده، ما باید 
اعتماد این بخش را بازگردانیم؛ جامعه ایران متکثر است. 
هنگامی که دولت آقای روحانی از افرادی تشکیل می شود که 
وابسته به یک طیف فکری هستند، در چنین شرایطی اعتماد 

کسانی که دیدگاه متفاوتی نسبت 
به دولــت دارنــد جلـب نمی شود. 
این وضعیت برای دولــت رئـیسی 
نیز وجود دارد. به همین دلیل در 
جامعه هایی که متکثر اســت دولت 
نیز باید دارای چنین وضعیتی باشد 
و از  طیف های مختلف فکری در آن 
حضور داشته باشند. به عنوان مثال 
دولت مهندس موسوی یک دولت 
متکثر بود که تفکرات مختلف در آن 
حضور داشتند. البته ممکن است 
شایستگی برخی بالا بوده و برخی 
از کارآیی لازم برخوردار نبودند. با 
این وجود دولتی که شکل گرفته 
بود از طیف های مختلف فکری بود. 

واقعیت این است که از آغاز دولت رئیسی اتفاق جدیدی در 
کشور رخ نداده و از سوی دیگر تورم همچنان ادامه دارد و 
قیمت کالاهای اساسی و مورد نیاز مردم بیشتر از گذشته شده 
است. این وضعیت در زمینه های دیگر نیز تا حدودی وجود 
داشته و به همین دلیل نمی توان عنوان کرد که دولت رئیسی 

در مسیر بازگشت اعتماد اجتماعی مردم حرکت کرده است.
 یکی از مهم ترین موضوعات برای موفقیت دولت 
رئیسی سیاست خارجی و آینده مذاکرات هسته ای 
است. این درحالی است که دولت هنوز در این زمینه 
چشم انداز مشخصی برای افکار عمومی ترسیم نکرده 
است. چشم انداز مبهم و تعویق در تصمیم گیری ها در 

این زمینه چه پیامدهایی برای کشور خواهد داشت؟
 هنوز مشخص نیست دولت و حاکمیت چه برنامه ای برای 
مذاکرات دارند و در این زمینه مسائل هنوز شفاف و روشن 
نیست. با این وجود به نظر می رسد شرایط مذاکره برای ایران 
روزبه روز سخت تر می شود. آمریکا و کشورهای اروپایی 
زیاده  خواهی درباره مذاکرات دارند که به نظر نمی رسد دست 
از آن برداشته باشند. از سوی دیگر به نظر می رسد آمریکا و 
متحدانش تلاش می کنند ایران را در تنگناها و چالش های 
جدید قرار بدهند. یکی از این چالش های جدید سپردن 
حکومت در افغانستان به طالبان بوده است. این موضوع 

مهم و البته عجیبی است. اینکه آمریکا که بیست سال در 
افغانستان حضور داشته  این کشور را ترک می کند و حکومت 
را به یک گروه تروریستی می دهد نکته قابل توجهی است. 
یکی از دلایل این اقدام این است که در مرزهای شرقی ایران 
ناآرامی ایجاد کند. حضور گروه طالبان و داعش خراسان در 
مرزهای شرقی به این دلیل صورت گرفته که ایران با دغدغه ها 
و چالش های جدیدی در مرزهای شرقی خود مواجه شود. این 
وضعیت درباره مرزهای شمال غربی و آذربایجان نیز به وجود 
آمده است. از مدت ها قبل برای ما مشخص بود که مرزهای 
جمهوری آذربایجان به محلی برای فعالیت گروه های معاند 
جمهوری اسلامی تبدیل شده است. تنش کنونی در این 
منطقه نیز در راستای ایجاد چالش های جدید برای ایران و 
تنگ کردن محاصره ایران صورت گرفته است. این محاصره 
نیز به دلیل زیاده خواهی هایی است 
که آمریکا نسبت به ایران دارد و به 
نظر می رسد قصد دارد آن را تشدید 
کند. اینکه دولت رئیسی قصد دارد 
با چه رویکردی در سیاست خارجی 
عمــل کند، حداقـل برای من هنوز 
مشخص نشده است. با این وجود 
آنچه مشخص اسـت این است که 
دولت رئیسی کار سختی را در زمینه 
سیاست خارجی پـیش رو دارد. از 
سوی دیگر ایــران بـه دلیل شیعه 
بودن در بیــن کشورهــای اسلامی 
که اغلب سنی هستند با تقابل هایی 
مواجه است و به همین دلیل سیاست 
خارجی ایران باید به شکلی باشد که 
بتواند ایران را در مسیر اهداف اقتصــادی و سیاسی خود 

قرار بدهد.
 درحالــی که اغلــب اعضای تیم مذاکره کننده و 
وزارت خارجه در گذشتـه از جمله مخالفان و منتقدان 
برجام بوده اند تغییر تیم مذاکره کننده هسته ای چه 

تأثیری در آینده مذاکرات خواهد داشت؟
هنوز ترکیب اصلی تیم مذاکره کننده مشخص نشده و حتی  
برخی نام آقای عراقچی را نیز به عنوان یکی از اعضای تیم ذکر 
می کنند. با این وجود مذاکرات کار پیچیده و دشواری است، 
ضمن اینکه تاکنون شش دور مذاکره نیز صورت گرفته است. 
هنوز مشخص نیست دولت جدید قصد دارد از همان مسیری 
در مذاکرات حرکت کند که در شش دور گذشته حرکت شده 
یا اینکه مسیر جدیدی را در پیش خواهد گرفت. به نظر من 
افرادی که برای تیم مذاکرات هسته ای مطرح می شوند از 
تجربه لازم برای مذاکره برخوردار نیستند. نکته مهم در این 
زمینه این است که طرف مقابل چه مطالباتی از ایران دارد و 
با چه رویکردی وارد مذاکرات خواهد شد. من بارها تأکید 
کرده ام که امیدوارم به شرایطی نرسیم که مجبور به سازش 
شویم. بدون تردید اگر این اتفاق رخ بدهد این سازش به معنای 

تسلیم شدن خواهد بود.
 دولت رئیسی بیش از اینکــه به مذاکره با غــرب 

گرایش داشته باشد نگاه به شرق دارد و به دنبال این 
است که با این رویکرد برای اقتصاد ایران ظرفیت سازی 

کند؟

اگر ما چین را شرق به شمار بیاوریم باید این نکته را در نظر 
داشت که چین نیز ماهیت غربی پیدا کرده است. روسیه نیز 
از اساس یک کشور غربی است و شرق به شمار نمی رود. نگاه 

به شرق در دولت رئیسی اگر به منزله این باشد که از غرب 
ببریم و خود را در دامن شرق بیندازیم برخلاف منافع ملی 
حرکت کرده ایم. واقعیت این است که هیچ فرقی بین چین، 

روسیه و آمریکا وجود ندارد. ما باید به دنبال منافع ملی خود 
باشیم. امروز با یک خطر بزرگ در داخل کشور مواجه هستیم. 
موضوع عدم توجه به تولید کشاورزی و تولید به صورت کلی، 

در کشور وجود دارد که آینده کشور را تهدید می کند. ما زمانی 
می توانیم به دستاوردهای مهمی دست پیدا کنیم که در 
داخل کشور تجهیز شویم. این درحالی است که چنین اتفاقی 
در کشور رخ نمی دهد و چالش های داخلی روزبه روز تشدید 
می شود و آینده کشور را تهدید می کند. مهم ترین شرطی که 
می توان در مقابل قدرت های جهانی در وضعیت مناسبی قرار 
داشته باشیم این است که در داخل کشور به دستاوردهای 
مهمی دست پیدا کنیم. این درحالی است که چشم اندازی 
که در داخل کشور وجود دارد روشن نیست. یکی از عواملی 
که می تواند وضعیت داخل کشور را بهبود ببخشد مشارکت 
مردم در تصمیم گیری ها و اجرای آن است که این اتفاق نیز 

در کشور رخ نمی دهد.
 اولویت اول دولت رئیسی بهبود وضعیت اقتصادی 

مردم بود. این درحالی است که 
در مــدتی کــه از عمر دولت 
سیزدهم گذشتــه قیمــت ها 
افزایش پیدا کــرده اسـت. آیا 
دولت سیزدهم نمی توانست در 
کوتاه مدت مانع افزایش قیمت ها 

و تورم شود؟
واقعیــت ایــن اســت کــه همه 
شعارهای اقتصادی که برعلیه دولت 
آقای روحانی می دادند اشتباه بوده 
و امروز به این نتیجه رسیده اند که 
نمی توان به راحتی شرایط  اقتصادی 
مردم را تغییر داد. آقای رئیسی اگر 
تنها بتوانند کشــور را حفظ کنند، 
بزرگ تریــن خدمــت را به کشــور 

کرده اند. مسائلی مانند آب، خاک و چالش های سرزمینی امروز 
بسیار حائز اهمیت است. اگر دولت رئیسی بتواند این چالش ها 
را مرتفع کند و کشور را حفظ کند، باید گفت مهار تورم و گرانی 
پیشکش. باید اولویت های مهم کشور را برای مردم مشخص 
کنیم. در چنین شرایطی مردم وضعیت را درک می کنند و 
برخی کمبودها را تحمل خواهند کرد. مهم این است که ما 
بتوانیم چشم انداز مناسبی را برای مردم ترسیم کنیم. این 
درحالی است که این اتفاق رخ نمی دهد. امروز کشور در 
شرایطی قرار گرفته که هم با دشمن خارجی مواجه است و هم 
با تهدیدهای جدی در داخل کشور روبه رو است. هنگامی که 
آب و خاک کشور هدر می رود و تولید کشاورزی نداشته باشیم، 
چگونه می توانیم چشم انداز مناسبی را برای مردم ترسیم 
کنیم. تولید داخلی در سال جاری نسبت به گذشته تنزل پیدا 
کرده است. این سیاست های زیربنایی باید مورد توجه دولت 
رئیسی قرار بگیرد و در  این زمینه تلاش جدی صورت بگیرد. 
البته کار سخت است و به راحتی نمی توان این مشکلات را 
حل کرد. اولویت اصلی دولت باید حل این مشکلات اساسی 
باشد. واقعیت این است که چالش تورم و گرانی به راحتی حل 
شدنی نیست هرچند با سیاست های صحیح و اقدامات مناسب 
می توان تورم را کاهش داد. اگر به گزارش سازمان برنامه و 
بودجه که به تازگی منتشر شده توجه کنیم، همین مسأله را 

تأیید می کند که اقتصاد ایران در وضعیت مناسبی قرار ندارد 
و در آینده نیز چالش ها بیشتر خواهد شد. من مشکل اساسی 
کشور را تورم و گرانی نمی دانم. مردم هنگامی که تورم وجود 
داشته باشد کمتر می خورند و کمتر خرج می کنند. مشکل 
اساسی این است که سرزمین ایران در داخل درحال از دست 
رفتن است. اگر این وضعیت ادامه پیدا کند ما در آینده با 
چالش جدی کشاورزی و محیط زیست مواجه خواهیم بود. 
در شرایط کنونی فرونشست زمین به راه آهن و دکل های 
برق نزدیک شده و این یک خطر بالقوه برای کشور خواهد 
بود. دولت رئیسی باید کلیات را نجات بدهد؛ جزئیات را مردم 

تحمل می کنند.
 مردم به چه میزان می توانند این مشکلات را تحمل 

کنند؟
مردم اگر طلیعه آینده را خوب 
ببیننــد تحمــل می کننــد. این 
درحالی است که در شرایــط کنونی 
طلیعه مناسبی به مردم نشان داده 
نمی شود. وضعیت کشــور ماننــد 
ساختمانی است که فونداسیـون آن 
درحال خالی شدن است. در چنین 
شرایطی اگر به کسانی که در این 
ساختمان زندگی می کنند امکانات 
داده شود اما به یکباره ساختمان 
فرو بریزد، هیچ کدام از امکانات به 

درد این افراد نمی خورد.
 دیدگــاه شمــا درباره 
سفرهای استانی آقـای رئیسی 
چیست؟ این سفرهــا به چـه 

میزان می تواند به حل مشکلات کشور کمک کند؟
اینکه رئیس جمهور گاهی اوقات به مناطق مختلف کشور 
سر بزند و از نزدیک با مشکلات آشنا شود اقدام خوبی است 
اما اصل مهم در مدیریت کشور نیست. اصل مهم این است که 
تصمیم گیری های مناسب در کشور انجام شود. گاهی اوقات 
امضای رئیس جمهور این قابلیت را دارد که در بخش هایی 
از کشور تحول ایجاد کند. اینکه آقای رئیسی به مناطق 
مختلف سر می زند که مثلا روند ساخت یک کارخانه تسریع 
شود مشکلی را حل نمی کند و یک سال دیگر نیز وضعیت 
کارخانه به همین شکل خواهد بود. این درحالی است که 
کارخانه های زیادی در مناطق مختلف کشور وجود دارد که 
اغلب نیازمند کمک مسئولان هستند. این گونه مشکلات را 
باید با دستورالعمل های مناسب حل کرد. ما باید در روند 
سیاست های کلی در کشور تغییر ایجاد کنیم. اگر این اتفاق 
رخ بدهد نیاز نیست حتما به صورت حضوری کار را پیش 
ببریم. هر چند اقداماتی مانند سفرهای استانی خوب است 
اما پاسخگوی مشکلات کنونی کشور نیست. این گونه سفرها 
وقت و انرژی زیادی از رئیس جمهور می گیرد و خستگی زیادی 
به بار می آورد. در شرایط کنونی ده ها هزار طرح نیمه تمام در 
کشور وجود دارد که به دلیل ناتوانی در تصمیم گیری ها ناتمام 

باقی مانده است.
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آرمان ملی- احسان انصاری: بازگشت اعتماد اجتماعی، مهار تورم و گرانی و تغییر رویکرد در سیاست خارجی از جمله مهم ترین اولویت های دولت ابراهیم رئیسی بوده است. در طول مدتی که از عمر دولت سیزدهم می گذرد نیز اقداماتی در این زمینه 
صورت گرفته است. با این وجود هنوز چشم اندازی که بتواند اعتماد مردم را بازگرداند برای آینده کشور ترسیم نشده است. از سوی دیگر قیمت کالاهای اساسی همچنان در مسیر صعودی قرار دارد و روز به روز افزایش پیدا می کند. در زمینه سیاست 
خارجی نیز کشور با تأخیر در تصمیم گیری ها مواجه شده و به همین دلیل این احتمال وجود دارد که در آینده فرصت های دیپلماسی از ایران گرفته شود. »آرمان ملی« برای بررسی چشم انداز پیش روی کشور با مهندس سید مصطفی هاشمی طبا گفت وگو 
کرده است. هاشمی طبا در این زمینه معتقد است: »مردم اگر طلیعه آینده را خوب ببینند تحمل می کنند. این درحالی است که در شرایط کنونی طلیعه مناسبی به مردم نشان داده نمی شود. وضعیت کشور مانند ساختمانی است که فونداسیون آن در 

حال خالی شدن است. در چنین شرایطی اگر به کسانی که در این ساختمان زندگی می کنند امکانات داده شود اما به یکباره ساختمان فرو بریزد، هیچ کدام از امکانات به درد این افراد نمی خورد.« در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید.

همه شعارهای اقتصادی که 
علیه دولت آقای روحانی 
می دادند اشتباه بوده 
و امروز به این نتیجه 
رسیده اند که نمی توان به 
راحتی شرایط  اقتصادی 
مردم را تغییر داد. آقای 
رئیسی اگر تنها بتوانند 
کشور را حفظ کنند، 
بزرگ ترین خدمت را به 
کشور کرده اند 

اینکه رئیس جمهور 
گاهی اوقات به مناطق 
مختلف کشور سر بزند 
و از نزدیک با مشکلات 
آشنا شود اقدام خوبی 
است اما اصل مهم در 
مدیریت کشور نیست. 
اصل مهم این است که 
تصمیم گیری های مناسب 
در کشور انجام شود

  سید مصطفی هاشمی طبا در گفت وگو با »آرمان ملی«:

 »تاكتيك آمريكا در محاصره ايران« 
 را درك كنيد؛ »مذاكره« را 

عقب نيندازيد 

  

 پنج سال از زمــان ابلاغ سیاســت های کلی 
انتخابات توسط رهبر انقلاب اسلامی گذشته است، 
این سیاست ها تا به امروز چه میزان تحقق یافته و با 

چه موانعی مواجه بوده است؟
اگر به مجموعه اسناد بالادستی؛ چه قانون اساسی، چه 
برنامه های توسعه، چه برنامه چشم انداز بیست ساله یا 
حتی گاهی به برنامه های سالانه هم نگاه کنیم، واقعیت 
این است که ما از یک خط مشی درست سیاستگذاری 
برخوردار نیستیم. سیاست خط مشی گذاری اولا خوب 
تدوین نشده است و بعد هم به کارگزاران اصلی خوب 
آموزش داده نمی شود و خوب هم آموزش ندیده اند؛ 
معمولا نظام مسئولیت گزینی ما، نظام مبتنی بر جریانی 
است و کمتر مبتنی بر انباشت تجربه و تخصص است. 
حاصل آن این می شود که در هر شاخصی که به اسناد 
بالا دستی رجوع می کنیم از خود قانون اساسی گرفته تا 
برنامه های توسعه، برنامه چشم انداز بیست ساله و سیاست 
گذاری های کلان وقتی عملکرد را با سیاست های تدوین 
شده تطبیق می دهیم مشاهده می کنیم که بخش عظیمی 
از عملکردها منطبق با سیاست ها نیست. از دو حال خارج 
نیست یا سیاست ها، سیاست های منطبق بر واقع نبوده یا 
نه ما آموزش ندیدم که بر اساس آن، سیاست ها و برنامه های 
کلان برنامه عملیاتی)Action Plan( سیستم ارزیابی، 
سیستم تفریغ بودجه و ملاحظه بین امر جزئی و کلی یا امر 
عملی با سیاستگذاری را تمرین بکنیم یا آدم های ما این 
آموزش را ندیده اند. مسأله فقط در عرصه انتخابات نیست 
و فراتر از اینها است. شش برنامه توسعه را سپری کرده ایم 
و در آستانه تدوین برنامه هفتم توسعه هستیم به روایت 
بسیاری از صاحب نظران توسعه وقتی که برنامه را با آنچه 
در عمل محقق شده است؛ ارزیابی کردند، فاصله های نه 
ده یا بیست درصدی بلکه گاهی اوقات فاصله های هفتاد، 
هشتاد و نود درصدی با اسناد بالا دستی مشاهده شده 
است و این یک آسیب است که چرایی و دلیل این امر را 
باید جامعه شناسان، توسعه ورزان ، به لحاظ روانشناسی 
اجتماعی روانشناسان و صاحب نظران زمینه های مختلف 
در علت یابی آن را مورد بررسی قرار بدهند که چرا ما اساسا 
در تدوین سیاست های کلان وقت بسیار زیادی را مصروف 
می کنیم و در مجموع هم اگر قانون اساسی فعلی خودمان را 
فقط فعلا مبنا بگیریم این قانون اساسی در مقایسه با قانون 
اساسی بسیاری از کشورهای منطقه پیشرفته است ولی چرا 
ما در عرصه حکمت عملی مبتنی بر حکمت نظری خودمان 
عمل نمی کنیم این خودش یکی از آسیب های حداقل این 
دویست ساله اخیر ما است. از قبل از مشروطه تا به امروز 
عملا جامعه ایرانی مسأله را خوب دیده است و در عین حال 

در این خوب دیدن تلاش کرده زمینه ها و زمانه خودش را 
تغییر بدهد ولی وقتی خواسته آن را مستقر کند نتوانسته 

است آنچــه را در ذهــن و تجربه 
زیسته داشته در عمل محقق کند. 
فاصله بسیار عمیق بیــن آنچــه 
که می اندیشیده با آنچــه کــه در 
واقع محقق کرده است مــا شاهد 
هستیم. به طور مثال ما مدعی یک 
فرهنگ غنی و یک سابقه درازنا و 
به خصوص در عرصــه تعلیــم و 
تربیت حداقل حرف های جدی و 
مدل های جدی داشته باشیــم و 
متناسب با آن بتوانیم انسان طراز 
این ایده ها را پیاده کنیم می بینیم 
که با چه بحران جدی در عرصه 

تعلیم و تربیت رو به رو هستیم. 
 در مساله مهمــی ماننــد انتخابات تاکنون 
چقدر توانستیم آن طور که بایــد و در چــارچوب 

سیاست  های کلی پیش برویم؟

مسأله انتخابات هم یکی از این در واقع نمونه هایی است 
که می شود از آن یاد کرد و بحث انتخابات از مشروطه 
به این سو، حداقل یک تاریخ 
120ساله دارد و فراز و فرودهایی 
داشته و با توجــه به فرازهایش 
مشروطه، نهضت ملی شدن نفت 
و... و این همه تجربه زیسته ولی 
ما همچنان در ایجاد یک ساز و 
کار مردم بنیاد؛ به شکل واقعی 
که مردم احســاس بکنند که 
نقش اصلی را در تاسیس و ایجاد 
و تداوم این احساس بنیادی را 
بکنند، با مشکل رو به رو بودیم. 
انقلاب اسلامی یک قله ای بود 
که باید ما را به خیلی جلوتر از آن 
چیزی که الان هستیم در واقع 
پرتاب کند ملاحظه می کنیم که در بحث مردم سالاری و 
نقش واقعی مردم در تعیین سرنوشت خودشان اختلافات 
جدی داریم و هم متاسفانه گاهی اوقات عقبگردهای نگران 

کننده در مورد بحث مردم سالاری داریم و می بینیم که 
با تلاش های جدی که صورت می گیرد جامعه را به اندک 
سالاری به جای مردم سالاری سوق می دهیم. علت ها 
را باید بیشتر کاوید که چرا آن اتفاق در تلازم بین آنچه 
در عمل است و آنچه که در نظر است، رخ نمی دهد. به 
نظر می رسد خودش بحث مهمی است که اگر علت یابی 
صورت گیرد نه فقط در عرصه  انتخابات در عرصه بسیاری 
از زمینه های دیگر هم راهگشا خواهد بود و این گونه نشود 
که دور خودمان بچرخیم وگاهی اوقات دچار عقبگرد 

شویم.     
 با توجه به روی کار آمدن دولت سیزدهم، شاهد 
سکوت احزاب اصلاح طلب هستیم، این سکوت 

نشانه چیست؟
یک بخشی از این سکوت  طبیعی است که دو دلیل 
عمده می تواند داشته باشد؛ یک دلیل آن اخلاقی است. 
دولتی که تازه بر سر کار آمده و تازه دارد تجربه می کند 
عرصه اجرایی را هرگونه قضاوتی، قضاوتی شتابزده است. 
تا حدی می شود در مورد نیروهای اجرایی که به کار گرفته 
می شود گفت و گو کرد ولی به نظرم شتابزده است و باید 
صبوری کرد و دید که مسیر بر اساس آنچه که ادعایی 
بوده سیر می کند یا نه؟ با توجه با شرایطی که کشور 
دارد باید تلاش کرد نقدی هم اگر صورت می گیرد، نقد 
مشفقانه باشد که دولت از بحران های جدی که فرار روی 
جامعه است، عبور کند. جنبه دوم را باید در روان شناسی 
اجتماعی مسأله را جست وجو کرد و آن عبور از این 
احساس است که زمانی حرف ها و بحث ها گفته می شود و 
در مقابل حرف ها و گفته های نخبگان و دلسوزان معمولا 
مقاومت می شد و حتی برخورد سلبی صورت می گرفت 
ولی حالا بخشی از جامعه و اهل اندیشه شکل گرفته و 
مقاومت در برابر شنیده شدن حرف ها وجود ندارد. کلاب 
هاوس، عرصه های دنیای مجازی در درونش خیلی حرف ها 
زده می شود و خیلی نقد و گفت وگوها صورت می گیرد، 
اما یک اتفاقی رخ داده و احساس می شود قبلا این حرف ها 
شنیده می شد و مقاومت می شد و الان این گونه تصور 
می شود که این حرف ها شنیده نمی شود به این معنی که 
اگر شنیده می شد بخش زیادی از این حرف ها که توسط 
دلسوزان گفته می شد باید سرانجامی پیدا می کرد. بنابراین 
دلیل این سکوت یک بخشی از آن اخلاقی است و یک مدت 
زمانی باید از روی کار آمدن دولت سپری شود تا بتوان نقد 
کرد و نکته دوم این است که چون بحث های زیادی شده 
و آن اقبالی که باید صورت می گرفت، صورت نگرفته است 
به نظر می آید نوعی خود سانسوری در عرصه گفت وگو تا 

حدی در میان نخبگان رخ  داده است.

 با توجه به گذشت پنج سال از ابلاغ سیاست های 
کلی انتخــابات از ســوی رهبری نــظام، چرا این 

سیاست ها به نتیجه مشخصی نرسیده است؟
در مجلس شورای اسلامی قوانین مکرر زیادی داریم، 
حتی در دوره های قبل کمیسیونی برای طرح ریزی قوانین 
تشکیل شد و از جمله حوزه هایی که نیازمند لایحه و قانون 
جامع است؛ صداوسیما )قانون اداره صداوسیما( و دیگری 
قانون مطبوعات و رسانه هاست. در دوره هشتم که نماینده 
مجلس بودم ریاست وقت مجلس هشتم، علی لاریجانی، 
در این خصوص تذکر دادند که متاسفانه اقدام لازم صورت 
نگرفت. لازم است که صدا و سیما و هم مطبوعات قانونی 
جامع داشته باشند ولی متاسفانه اقدام بایسته ای صورت 

نگرفته است.
 چه نهادها و دستگاه هایی در به سرانجام نرسیدن 
سیاست های کلی انتخابات پس از  پنج سال نقش 

داشتند؟
مردم باید مطالبه کنند و مسئولان هم باید دنبال کرده و 
به نتیجه بایسته و مطلوب برسانند. ما نیاز زیاد داریم؛ الان 
یکی از مشکلات اقتصادی کشور همین مسأله انحصار است. 
مادامی که بیشتر اقتصاد دولتی باشد و تعاونی آن طور که 
باید و شاید کار خودش را نکند؛ خود به خود تورم و رکود و 
سایر موارد دیگر را خواهیم داشت. باید دولت اول خودش 
را سبک کند و ثانیا بر چابکی، چالاکی، نظارت، هدایت و 

حمایت بیفزاید تا اقتصاد از حالت دولتی خارج شود.
 به مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم اشاره 
کردید، آیا تمــرکــز مجلــس بر قانــون صیانت 
از فضای مجازی کمکی به حل معضــلات معیشتـی 

مردم می کند؟
نمی توانیم انگشت بگذاریم روی یک موضوع و بگوییم که 
آقا! این اولویت دارد یا اولویت ندارد. به نظر من اگر ما منصف، 
دلسوز و خیرخواه هستیم باید این میز گفت و گو و مذاکرات 
را در دانشگاه ها، بین نخبگان، خبرگان و رسانه بگذاریم. 
این میز ارزیابی ها را راه اندازی کنیم تا اندیشمندان بگویند 
الان مشکل ما مشکل معیشت است. این مشکل معیشت 
را هم دولت و ملت دنبال کند. وگرنه مادامی که بخواهیم 
یک سویه فکر کنیم به نتیجه بایسته نمی رسیم. باید این 
میزهای اندیشه ای)کرسی های آزاد اندیشی( که رهبری 
توصیه کرده اند، فعال کنیم تا معلوم شود که اولویت ها در 

کشور ما کدام است.
 در سخنان خــود به نقــش دولت و ملت در حل 
مشکلات معیشتــی اشاره کردید، مردم چکاری را 

باید انجام دهند؟
به نظرم می آید که سمن ها، اتاق های بازرگانی، دانشگاه ها 

فعال بشوند و داوطلبانه به میدان بیایند و بگویند ما چکار 
کنیم که وقتی قانون اساسی اقتصاد را شامل بخش دولتی، 

خصوصی و تعاونی اعلام کرده؛ ولی 
در حال حاضر عمدتا دولتی است، 
راهکارش چیست؟ پیشنهاد بدهند 
و مردم هم داوطلب شوند، فقط که 
دولت نمی تواند تماشاگر باشد. 
بخش خصوصی خودش را تقویت 
کند و دولت هم بخش خصوصی را 
حمایت و هدایت کند تا به نتیجه 
است. البته یک مقدار زود است، 
اجازه بدهید دولت تا پایان 1۴00 
فعالیت کند. ما به سمت بهبودی 
حرکت می کنیم چون تقریبا همه 
قوای سه گانه یک کاسه شدند و به 
سمت بهبودی حرکت می کنیم و 

امیدواریم نتیجه مطلوب برسیم.
 در کنار مشکلات معیشتی ما شاهـد نا امیــدی 

و موجی از بی اعتمادی در جامعه نسبت به روندها، 
رویکردها و عملکردهای چه دولت سابق و چه دولت 
فعلی هستیم، با توجه به تاکید 
رهبــری بر بازیابــی اعتماد 
عمومی، چه اقداماتــی برای 
بازیابی اعتماد عمومی صورت 

گیرد؟
صورت مسأله در مورد مشکلات 
کشور که شامل مسأله اقتصاد، 
معیشت، گرانــی و تورم، رکود و 
همچنین خشکسالی است. صورت 
مسأله کاملا روشن است و از نظر 
قوانین هم مشکلی نداریم. اما سه 
مشکل وجود دارد؛ چه کســی را 
مسئول بدانیم که به طــور جد و 
پایدار برود سراغــش و مشـکل 
معیشت مردم را حل کند. آیا این وظیفه مجلس به تنهایی 
است یا وظیفه دولت به تنهایی است یا قوه قضائیه؟ یا به 

عهده هر سه قوه است. شورای اقتصاد و مسئولان مرتب 
جلسه دارند و صورت مسأله روشن است اما مسئول چه 
کسی است؟ هنوز کاملا روشن نیست. این بیماری اشتغال، 
معیشت، تورم و رکود به صورت مزمن در آمده است. یک 
سرماخوردگی، زکام یا حتی یک ویروس هم نیست! از سال 
پنجاه و هفت که انقلاب پیروز شده است ما این گرفتاری ها را 
تا الان که سال 1۴00 است داریم. همه قبول دارند که دولت 
نمی تواند یک کاسب و یا تاجر خوبی باشد. دولت باید حامی، 
ناظر و هادی باشد ولی در مقام عمل کسی حاضر نیست 
میزش را رها کند. می خواهد همه کارها زیر نظر او باشد و 
خوب هم انجام شود. این اصلا نشدنی است. بار سنگینی بر 
دوش قوه مجریه که به تنهایی قادر به کشیدن آن نیست. 
به نظر من صورت مسأله روشن است؛ تصمیم و اراده جدی 
می خواهد. یک زمانی گفته می شد آلمان می خواست در 
مورد پول ملی کشور تصمیم بگیرد، هفت نفر را در یک جایی 
جمع کردند و تمام ارتباطات آنها را قطع کردند و بعد هم 
نظر دادند که بعد از اتمام زمان هر تصمیمی در مورد واحد 
پول ملی کشور گرفته شود، ما قبول داریم. این وضعیت در 
کشور ما وجود ندارد، با وجود اینکه در کشور ظرفیت داریم. 
امسال شاهد خشکسالی و کاهش تولید گندم بودیم ولی 
متاسفانه به قولی 26 میلیون تن و به قولی 36 میلیون تن 
مواد غذایی در یک ماه دور ریخته می شود و درست مصرف 
نمی شود. هنوز آن اراده جدی و مسئول جدی وجود ندارد. 
صورت مسأله مشخص و ظرفیت های کشور معلوم است. به 
طور مثال در بحث قاچاق به تنهایی و با قانون و دستور العمل 
نمی توان حل کرد. باید اول به خود مردم گفته شود که کالای 
قاچاق را نخرید؛ مخصوصا در جایی که کالای مشابه تولید 
داخل وجود دارد، وارد کننده کالای قاچاق وقتی مشاهده 
کند که کالای قاچاق را نمی خرند و یا وقتی که گفتند کالای 
قاچاق را آتش می زنند، آتش بزنند خود به خود به قانون 
عمل می شود. در بحث خودرو به دلیل اینکه رقابتی وجود 
ندارد، مردم بیچاره به هر قیمتی از روی ناچاری مجبور به 
خرید هستند. یک پیکان تولید سال 1370، ده سال به خوبی 
جواب می داد ولی پژوی تولید شده امروز به زحمت چهار یا 
پنج سال دوام بیاورد، چون رقابتی وجود ندارد. در اقتصاد 
رقابت و تجارت سالم لازم داریم. جامعه ما ول  و رهاست؛ 
الان در دولت سیزدهم و مجلس یازدهم دعوا و درگیری کم 
داریم و جلسات مشترک هم برگزار می شود، ولی در جامعه 
نمودی مشاهده نمی کنید که بالاخره کسی بگوید یک 
حساب و کتابی است، کارنامه ای است و سیستم تشویق و 
تنبیه ای وجود دارد. کرونا بلای سنگینی برای کشور و جهان 
است، طالبان هم اخیرا اضافه شده که بلای بسیار بدی است 

که بیخ گوش ما به وجود آمده است.

سیدرضا اکرمی در گفت وگو »با آرمان ملی«: 

ضرورت خروج اقتصاد از حالت دولتی
            با یک دست شدن قوا اوضاع رو به بهبود است      اراده و مسئول حل مشکلات معیشتی در کشور وجود ندارد

غلامرضا ظریفیان در گفت و گو با »آرمان ملی«: 

نخبگان خودسانسوري مي کنند؛ این نشانه خوبي نیست 
           از خط مشی درست سیاستگذاری برخوردار نیستیم                                        سکوت فعلی اصلاح طلبان اخلاقی است      اختلافات جدی درباره نقش مردم در تعیین سرنوشت شان داریم

آرمان ملی: پنج سال از سالگرد ابلاغ سیاست های کلی انتخابات در مهر ۹۵ توسط رهبر انقلاب خطاب به 
دستگاه های مختلف گذشته است، اما اینکه این سیاست های کلی چه میزان توانسته به مرحله اجرا و عمل برسد 
و دستگاه های مختلف در این خصوص چگونه عملکردی داشته اند خود جای بحث و تامل دارد. در این راستا برای 
بررسی میزان ارزیابی تحقق سیاست های کلی در این مدت زمان و پاره ای از مسائل فضای سیاسی کشور »آرمان 
ملی« با غلامرضا ظریفیان، عضو شورای مرکزی حزب مجمع ایثارگران و فعال سیاسی اصلاح طلب به گفت و گو 

پرداخته است که می خوانید. 

آرمان ملی: مردم نسبت به آنچه در جامعه می گذرد ناراضی و نگرانند و دغدغه مشکلات زندگی خود را به لحاظ 
اقتصادی و معیشتی دارند. این در حالی است که به نظر می رسید با یکدست شدن قوای سه گانه و نبودن اختلاف 
دیدگاه میان قوا راه حلی برای مشکلات مردم و حل مسائلی همچون تحریم یا مشکلات اقتصادی پیش بینی شود 
اما با گذشت نزدیک به 2 ماه از روی کار آمدن دولت هنوز تغییر شگرفی در این حوزه ها شاهد نبوده ایم و همچنان 
همه به انتظارند تا دولت و سایر دستگاه ها در این خصوص عملکردهای مثبت و موثری از خود نشان دهند. در این 
راستا برای بررسی چگونگی بازیابی اعتماد عمومی، مشکلات اقتصادی و مسائل مبتلا به جامعه »آرمان ملی« 

با حجت الاسلام سیدرضا اکرمی، عضو ارشد جامعه روحانیت مبارز به گفت و گو پرداخته است که می خوانید.

   اگر کشور را حفظ کنید؛ هنر کرده اید مهار تورم پیشکش 
  شعارهاي ضد دولت قبلي هم درست نبود؛ حالا این را خودتان فهمیده اید 

  تنها خدمتی که رئیسی می تواند انجام بدهد حفظ کشور است  
   دولت رئیسی نتوانسته چشم انداز مناسبی برای آینده مردم ترسیم کند 

  دولت در راستای بازگشت اعتماد به مردم حرکت کند 
   هیچ تفاوتی بین چین، روسیه و آمریکا وجود ندارد 

    نمی توان با سفرهای استانی مشکلات بنیادین را حل کرد 
    سیطره طالبان به وسیله آمریکا اتفاقی نیست و به ضرر ایران است

دولتی که تازه بر سر کار 
آمده و تازه دارد تجربه 
می کند عرصه اجرایی را 
هرگونه قضاوتی، قضاوتی 
شتابزده است. تا حدی 
می شود در مورد نیروهای 
اجرایی که به کار گرفته 
می شود گفت و گو کرد ولی 
به نظرم شتابزده است و 
باید صبوری کرد

ما نیاز زیاد داریم؛ الان یکی 
از مشکلات اقتصادی کشور 
همین مسأله انحصار است. 
مادامی که بیشتر اقتصاد 
دولتی باشد و تعاونی آن 
طور که باید و شاید کار 
خودش را نکند؛ خود به 
خود تورم و رکود و سایر 
موارد دیگر را خواهیم 
داشت

   عکس:  آرمان ملی / حجت   سپهوند                                        


